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Conversa a dues bandes
Carles Bonet i Narćıs Clara
Albert Avinyó
Editor de la SCM/Not́ıcies

La conversa d’aquesta SCM/Not́ıcies és entre
Carles Bonet, professor del Departament de
Matemàtiques de la UPC, i Narćıs Clara,
professor del Departament d’Informàtica, Ma-
temàtica Aplicada i Estad́ıstica de la UdG.
El fet que els uneix a tots dos, a més de ser
matemàtics, és el seu coneixement de la vida
parlamentària. El primer va ser membre del
Parlament de Catalunya i del Senat espanyol
durant més de deu anys, mentre que el segon
va ser escollit parlamentari en les darreres
eleccions catalanes, tot just fa un any.

El text que trobareu a continuació és una
transcripció de gran part de la conversa que
vam mantenir en un restaurant italià, tot just
després que en Narćıs sort́ıs d’un dels darrers
plens del Parlament de l’any 2018.

Narćıs: Hola, Carles.
Carles: Hola, Narćıs.

N: Potser podem començar explicant com va
ser el teu procés fins a arribar a ser parlamentari
i abandonar, durant un temps bastant llarg, la
teva activitat acadèmica.
C: Em vaig presentar per primera vegada a les
eleccions l’any 1991 i va ser conseqüència, com
tu dius, de tot un procés. . . Durant la meva
època de professor universitari havia creat un
grup catalanista amb Marcel·ĺı Perelló, germà
d’en Carles, que ens va portar a editar una
revista catalanista, el Full i, més tard, a fundar
el Cercle Ramon Llull. Tot això, va donar lloc a
presentar-me a les eleccions municipals del 1991
per Esquerra Republicana. No vaig sortir elegit
però, després de tot un seguit de vicissituds
i canvis en el partit i de les quals ara no

cal parlar, vaig presentar-me a les eleccions al
Parlament de Catalunya del 1999; vaig sortir
escollit i vaig ser nomenat senador al Parlament
a Madrid. Tot això va durar fins al 2011. És a
dir, que vaig estar més d’onze anys sense fer cap
derivada.

N: Jo en porto només un! El meu cas és
una mica diferent, La meva entrada en la
poĺıtica és com a conseqüència dels fets del
27 d’octubre (declaració de la independència,
instauració del 155 i, aleshores, convocatòria
d’eleccions per part de Mariano Rajoy), Carles
Puigdemont intenta fer una llista unitària però
en no aconseguir-ho, n’ha de fer una altra,
podem dir que una mica precipitadament. En
aquell moment, vaig rebre una trucada per
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demanar-me que en formés part. M’ho vaig
rumiar en el poc temps que vaig tenir i vaig
acceptar la proposta.
C: Però tu no havies tingut cap càrrec poĺıtic
abans?

N: Cap ni un. A mi sempre m’ha agradat la
poĺıtica, però jo era un militant de base: primer
de Convergència i, després, del PDECat.
C: I no coneixies la dinàmica parlamentària per
dins?

N: Jo sempre he estat una persona força
«polititzada», en el sentit que m’ha agradat
la poĺıtica, si ho vols dir aix́ı, però el dia a
dia, les entranyes del Parlament, les desconeixia
bastant i pensa que el meu inici al Parlament va
ser força dur. Recorda que eren dies sense go-
vern, que no se sabia si podria ser escollit Carles
Puigdemont com a president de la Generalitat o
no. El Parlament era sempre ple de periodistes.
Jo vaig pensar: si això continua aix́ı. . . Però
després, amb la formació del govern, el focus
jo crec que es va traslladar bastant a Palau
i la vida parlamentària va tornar a una certa
normalitat.
C: I ara que fa gairebé un any que ets fora de les
aules, quines diferències veus entre l’activitat
acadèmica i la de parlamentari?

N: El tipus de feina és molt diferent,
òbviament, però segurament el fet diferencial
és el temps. Al Parlament tot és urgent, fins
i tot una mica precipitat, mentre que com a
professor tens més temps per fer les coses amb
una mica més de reflexió.
C: De vegades, algunes persones creuen que
ser parlamentari és seure al teu escó i escoltar,
una mica com el que fan els alumnes a classe
i no és aix́ı. Cal preparar lleis, mocions, rebre
col·lectius, estar informat, cal parlar amb el teu
territori i sempre amb una certa urgència.

N: Śı, tot és molt ràpid, passes una part
important del temps fent trucades, enviant
whatssapps, etcètera.
C: De vegades, alguns mitjans de comunicació
només mesuren l’activitat del parlamentari pel
nombre de preguntes que presenta. . .

N: I això no és correcte. Tot sovint la pregunta
està signada pel cap de grup però l’ha prepara-
da un altre parlamentari i, finalment, la defensa

un altre membre que potser ha intervingut molt
poc en l’ elaboració.
C: O, per exemple, moltes vegades em pregun-
ten quina és la feina que es fa al Senat i jo
els contesto: la mateixa que al Congrés però
sense la televisió. Al Senat es retoquen el 99%
de les lleis que hi arriben, després aquestes
tornen al Congrés, on s’aproven o es rebutgen
les esmenes presentades pel Senat, excepte en
un cas i del qual es parla molt aquests dies:
la Llei d’estabilitat pressupostària. Aquesta llei
han d’aprovar-la les dues cambres. Això és un
«gol» que el PP va marcar al PSOE quan el
partit socialista estava en hores baixes. Podria
desaparèixer el Senat? És clar que śı però
aleshores els parlamentaris del Congrés haurien
d’estar menys pendents de les televisions i no
cometre tantes errades!

N: El problema del Senat és la representativi-
tat. És dif́ıcil d’entendre que una prov́ıncia com,
per exemple, Sòria tingui els mateixos senadors
que Barcelona. Això fa que a l’Estat espanyol
el PP tingui majoria absoluta al Senat des de fa
molt de temps. Ara bé, amb l’aparició dels nous
partits que trenquen el tradicional bipartidisme
segurament aquesta mena de statu quo desa-
pareixerà. . . Per cert, ara que estem parlant
del Senat, vas trobar moltes diferències entre
el tipus de feina al Parlament de Catalunya i al
Senat de Madrid.
C: No gaires. Segurament, i com a fruit de la
seva funció, l’activitat del Senat és, tal com hem
dit abans, més pausada, més reflexiva.

N: Un altre punt destacable de la vida parla-
mentària, malgrat que habitualment el tràmit
parlamentari de les lleis acostuma a ser llarg,
és la sensació que tens després de l’aprovació
d’una llei on has intervingut d’una manera
decisiva.
C: I tant! Per exemple, em sento molt satisfet
d’haver dedicat molt de temps i esforços per
aconseguir pactar l’actual Llei d’universitats de
Catalunya, la LUC, amb Convergència i Unió,
treballant colze a colze amb Mas Colell i el seu
grup. Recordo que per part d’Esquerra Repu-
blicana hi anàvem els tres Carles; Carles Solà
(exrector de la UAB), Carles Perelló i jo mateix.
Participar en l’elaboració d’una llei sobre un
tema que coneixes bé i afecta positivament gent
propera crea una certa satisfacció. Però també
he de dir que, de vegades, com a parlamen-
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tari, prens decisions de les quals després et
penedeixes. Per exemple, recordo que quan era
senador per l’Entesa, vaig ser membre de la
comissió que havia d’escollir el representant del
Senat al Tribunal Constitucional i el que es
presentava era un tal Pérez de los Cobos. En
aquell moment, però, per no estudiar prou o
segurament per falta d’informació interessada
per part dels populars, òbviament, i també dels
socialistes, no vaig saber que aquesta persona
havia estat membre del PP i ell ho va amagar
quan ens va explicar el seu llarg curŕıculum.
Pensa que la comissió havia rebutjat feia poc
temps un altre candidat per haver estat militant
socialista. Si ho hagués sabut ho hauria dit i no
m’hagués abstingut en la votació.
N: Śı, però hauria sortit igual. El pacte entre
socialistes i populars ja estava fet.
C: Segurament śı, però jo ara no tindria sobre
meu aquest pecat que «Déu, Nostre Senyor, no
em perdonarà mai». . .
N: Ha, Ha. Tens tota la raó. De vegades has
de decidir, i pel tema de la urgència que hem
comentat abans, ho has de fer sense tenir la
informació necessària o sense poder haver-te
assessorat o haver estudiat el tema de manera
correcta. Però en el meu cas, i segurament
per ser matemàtic, o més ben dit per ser de
ciències, he observat que sempre m’han assignat
temes poĺıtics de tipus tècnic, com poden ser
el canvi climàtic, la contaminació de l’aire o
la sindicatura de comptes, i no pas temes
més poĺıtics, com poden ser els relatius a les
llibertats individuals o els drets socials
C: A mi també em passava una mica el
mateix. Per exemple, com a matemàtic, vaig ser
membre de la Comissió de Ciència del Senat.
Aleshores, recordo que una vegada vam haver
d’anar a Amsterdam, a la seu de l’Agència
Espacial Europea i quan ja érem a l’aeroport,
ens van trucar per dir-nos que els membres del
PP i del PSOE no es podien desplaçar. Això
va fer que la comissió quedés redüıda a Josep
Varela, també matemàtic i de Convergència,
i jo mateix com a membre d’Esquerra. Ja et
pots imaginar, un membre de Convergència i
un altre d’Esquerra representant Espanya. Va
ser divertit.
N: Si més no, curiós. Jo també tinc una
anècdota recent relacionada amb les ma-
temàtiques i la vida parlamentària. Fa poc, a

la comissió sobre el cas Castor, vam rebre dos
informes del Govern espanyol i un estava fet,
molt ben fet diria jo, per un grup d’experts del
Massachusetts Institute of Technology (MIT) i,
no t’ho podràs creure, estava ple d’equacions en
derivades parcials que modelitzaven el proble-
ma de la falla!
C: I estaven ben resoltes?

N: Home, com et pots imaginar a la majoria
de parlamentaris no era aquesta la qüestió que
més els importava! Tot i això, hem demanat
que algun membre dels signants d’aquest treball
vingui a explicar-lo a la comissió. Tornant a
l’inici de la nostra conversa sobre les diferències
entre la vida acadèmica i la vida parlamentària,
cal destacar un altre aspecte important: la
relació que tens amb els companys de grup
parlamentari o amb els qui més coincideixes a
les comissions que és molt diferent de la que
es tens amb els alumnes a classe i amb els
companys de departament.
C: Hi ha aquella frase que diu que «hi ha amics,
enemics i companys de partit»

N: Això crec, que és una frase mı́tica del Giulio
Andreotti.
C: Ara bé, tot i la frase de l’Andreotti, recordo
haver mantingut bones relacions d’amistat amb
altres parlamentaris, fins i tot de grups parla-
mentaris oposats al meu.

N: Com et pots imaginar, en el cas del
Parlament de Catalunya actual, això és dif́ıcil o
gairebé impossible. El fet d’haver-hi parlamen-
taris a la presó i a l’exili ho fa molt dif́ıcil. . .

C: És clar. La situació ara és molt diferent de
la que hi havia, per exemple, en els anys del
tripartit. Si continuem parlant de la vida par-
lamentària versus la vida acadèmica, un altre
punt rellevant és la relació o el tracte amb els
assessors poĺıtics, que són necessaris, com hem
dit abans, i amb el personal d’administració del
Parlament.

N: En el meu cas, he dir que el tracte ha estat
exquisit. Són persones molt ben formades i molt
competents.
C: Jo també opino el mateix. Tant al Parlament
català com al Senat el meu tracte amb ells ha
estat molt agradable.
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N: Jo també destacaria la seva disponibilitat
horària. Per exemple, contestar-te correus o
whatsapps a les onze de la nit. . .
C: Com hem dit abans, en poĺıtica tot és ur-
gent. A més, tots els funcionaris del Parlament
tenen clar que tu ets allà com a representant
del poble. Una altra cosa és el dia que deixes
de ser-ho.
N: D’això també m’agradaria parlar-ne amb
tu. Com va ser la teva reincorporació a la
universitat en deixar de ser parlamentari?
C: Mira, perquè us feu una idea, quan jo vaig
marxar de la universitat, tot just començava a
utilitzar-se el LateX i quan vaig tornar tenia
ja 57 anys! Però vaig tenir la gran sort que

Tere Mart́ınez-Seara em va acollir en el seu grup
de recerca i em va proposar un tema d’estudi
que jo ja coneixia bé d’abans. Aleshores, tre-
ballant molt, ho he dir, he aconseguit publicar,
assistir a congressos, etcètera. Aquests dies estic
omplint paperassa per demanar un sexenni de
recerca!

En aquest punt, el cambrer italià ens va
portar molt amablement el compte, vam pagar,
vam sortir del restaurant i ens en vam anar
a la porta del Born a fer la fotografia que
acompanya aquest article. En acomiadar-nos,
en Narćıs va anar-se’n a participar en una
tertúlia poĺıtica de Ràdio-4 i en Carles a
preparar-se les classes del mat́ı següent. . .

La pregunta de la SCM/Not́ıcies
Quins canvis de continguts i metodologia s’han dut a terme durant
aquests darrers vint-i-cinc anys en l’ensenyament universitari de les ma-
temàtiques i quins creus que n’han estat els motius?

Antoni Benseny Ardiaca
Delegat per a estudiants i internacional de la Facultat de Matemàtiques i Infomàtica,
UB

La meva experiència com a docent a la UB ja
és d’uns 40 anys. Quan estudiava i en els meus
primers anys com a docent, la llicenciatura de
Matemàtiques a la UB estava programada amb
assignatures de curs sencer, docència presencial
i amb avaluacions via exàmens finals i, en
alguns casos, exàmens parcials. En algunes
assignatures, es va començar a incloure treballs
pràctics que l’alumnat havia de realitzar amb
l’ajut del professorat.

El nivell matemàtic i d’abstracció utilitzat
comportava un esforç de comprensió i d’estudi
massa alt per part de l’alumnat i era la
causa de molts abandonaments, sobretot en el
primer curs, i de resultats acadèmics baixos. La
majoria de l’alumnat que superava el primer
curs, ja molt seleccionat, s’acabava llicenciant
amb uns coneixements matemàtics força sòlids
en diverses àrees i amb unes grans capacitats
de treball autònom, però amb una orientació
massa dirigida cap a la recerca i no gaire cap a
la professionalització. Es perdia molt d’alumnat

que no podia seguir els estudis i que hauria
pogut ocupar places de docents a secundària
o llocs de treball en altres àmbits.

Amb el pas dels anys, el professorat va
anar prenent consciència de la situació i ade-
quant la docència a l’alumnat. La Facultat de
Matemàtiques es va implicar en una renovació
de la docència que va comportar, a partir de
l’any 2000: 1) l’oferta d’un semestre introduc-
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